
 

DANSK  SKAK  UNION 
Referat af Hovedbestyrelsesmøde  
Den 1. september 2002 i Snaptun 
og 5. oktober I Fredericia 
 
 
Deltagere: 
 
FU: Ole Block (OB) 

Henrik Knudsen (HK) 
Erik Mouridsen (EM) 
Lars Haugaard Steffensen (LS) 
Harry Dalsø (HD) 

 
 
1. HK Lars Bech Hansen (LBH) 
2. HK Niels Steen Larsen (NSL) 
3. HK Poul Jakobsen (PJ) 
4. HK Frank Petersen (FP) 
5. HK Jean B. Mikkelsen (JM) 
6. HK Aage Olsen (AO) 
7. HK Jens Riis (JR) 
8. HK Per Rasmussen (PRa) 1.sep. & Torben Teimer (TT) 5. okt. 
9. HK Per Christensen (PC) 
 
 
Dagsorden: 
1) Protokol  

Godkendelse af HB-referat fra d. 29. marts 2002 
Godkendelse af referat af delegeretmødet fra d. 31. Marts 2002 
Der henvises til Skakbladet nr. 6-2002, side 12 

 
2) Beretning fra Forretningsudvalget 
 
3) Unionens informationspolitik. 
 
4) Jubilæumsaktiviteter 
 
5) Regnskab & Budget 

herunder drøftelse af forslag til kontingent på delegeretmødet 2003. 
 

6) Næste møde. Fastlæggelse af tid og sted. 
 
7) Evt. 
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1. Protokol 
Referat af HB-mødet 29. marts 2002 godkendt. 
Referat af delegeretmødet 31. marts 2002 godkendt. 
 
2. Beretning fra Forretningsudvalget 
Beretningen var udsendt inden mødet. Tekst i kursiv angiver tilføjelser, der fremkom 
på mødet. 
 
Stemmetal i HB 
Stemmefordelingen i HB efter påskemødet 2003 er uændret, jf. nedenstående: 
 

 Klub- 
stemmetal 

Klubber 
under 8 

Enkelt 
medlem 

I 
alt 

1. HK 1.391 10 82 1.483 
2. HK 735 12 13 760 
3. HK 592 4 11 607 
4. HK 375 20 6 401 
5. HK 591 6 12 609 
6. HK 871 7 28 906 
7. HK 515 6 11 532 
8. HK 792 7 23 822 
9. HK 579 3 5 587 
I alt 6.441 75 191 6.707 

 
Der er tale om en tilbagegang på i alt 212 medlemmer i forhold til tallene fra sidste år. 
 
Størst tilbagegang er sket i 6. HK med 63 medlemmer og i 7. HK med 52 medlemmer, 
mens 9. HK som den eneste viser en fremgang på 7 medlemmer. 
 
Oprettelse af en kamplederlicens 
HB har tidligere berørt oprettelse af en kamplederlicens med en kortere uddannelse 
for at tiltrække flere til at virke som kampledere. 
 
Kursuslederen har nu udarbejdet de fornødne lektioner og i konsekvens heraf udvides 
Skakhåndbogens afsnit 4.6 som angivet i vedlagte bilag A til dagsordens punkt 2. 
 
HB bemyndiger Forretningsudvalget til at gennemføre de fornødne 
konsekvensrettelser i divisionsturneringsreglementet og pokalturneringsreglemtet, der 
tillader, at kamplederen fremover også kan være personer med KL-licens. 
 
Der var delte meninger om nødvendigheden af en særlig kamplederuddannelse. 
Indvendingerne gik på to forskellige holdninger: 
1) En kamplederuddannelse kan virke som en discount-udgave af 
turneringslederuddanelsen og svække kvaliteten af dommere. 
2) Hvis der er behov for et supplement til turneringslederuddannelsen bør der i stedet 
slækkes på kravene til kampledere i divisionsturneringen. 
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Efter en kort debat skred HB til afstemning om forslaget. 
 
For: NSL, PJ, FP, JM, AO (2), PRa, OB, HK, LS, HD, EM = 12 
Imod: JR, PC = 2 
Blank: LBH (3) = 3 
 
Forslaget om at tilføje en kamplederuddannelse i DSU blev vedtaget. De berørte 
reglementer i Skakhåndbogen er vedlagt som bilag. 
 
 
DM 2002 
Det må erkendes, at DM 2002 ikke levede op til tidligere års stævner, og det er mit 
indtryk, at stævnet heller ikke levede op til arrangørernes egne forventninger, primært 
pga. af mandskabsmangel. 
 
Man kan beklage fraværet af de folk, som kunne have givet stævnet det ekstra pift, 
men der er bestemt grund til at takke dem som stod i spidsen, når der blev arbejdet. 
 
Gennem årerne har flittige arrangører på eget initiativ udviklet påskestævnet med 
flere aktiviteter: kantine, bulletin, billig overnatning, partikommentering, direkte 
transmission af partier på nettet, sponsorsøgning til landsholdsklassen osv. 
 
Det er med disse aktiviteter at deltagerne oplever et "rigtigt påskestævne" – men det 
er også disse aktiviteter, der gør det stadig sværere at finde DM-arrangører. De senere 
år har der kun været én interesseret arrangør - og først efter opfordringer fra  FU. 
 
DM 2003 
Afviklingen af DM 2003 er lagt i hænderne på Horsens Skakforening og Skanderborg 
Skakklub. 
 
Spillestedet bliver teknisk skole, dvs. en vokseninstitution, hvilket er mere velegnet 
end kommuneskoler. 
 
Der har i foråret været afholdt et møde, der har sat planlægningen af stævnet i gang. 
 
Alt tyder på, at vi i jubilæumsåret får et påskestævne, der indeholder de kvaliteter, der 
får deltagerne til at opleve ”et rigtigt påskestævne”. 
 
Debat omkring afviklingen af delegeretmødet hvad angår de mange forskellige 
forslag til fastsættelse af kontingent. Flere HB-medlemmer talte for en lovændring, 
som skulle kræve, at alle forslag til kontingent skulle være bekendtgjort inden mødet, 
for at undgå spontane beslutninger på delegeretmødet. Andre mente, at dette ville 
reducere medlemmernes indflydelse og delegeretmødets mulighed for at forhandle sig 
frem til kompromiser. Konklusionen blev, at HB ikke for nærværende stiller forslag 
om lovændring, der ændrer på muligheden for at stille ændringsforslag på 
delegeretmødet. 
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DM 2004, herunder debatoplæg fra DM-udvalget  
Der har indtil nu ikke været forespørgsler fra interesserede om afholdelse af 
påskestævnet 2004. 
 
Dette kan være forbundet med, at man afventer resultatet af arbejdet i det i september 
2001 nedsatte udvalg. 
 
Udvalget har bestået af Lars H B Hansen, Henrik Knudsen, Harry Dalsø, Aage Olsen 
og Torben Teimer. 
 
Udvalgets debatoplæg vedlægges som bilag B til dagsordens punkt 2. 
 
Udvalget pointerede at det fremsendte var et debatoplæg, og man ikke foreslog en 
bestemt turneringsform for DM. Flere HB-medlemmer talte for at Landsholdsklassen 
blev en knock-out turnering fremfor en schweizerturnering. Til januarmødet i HB - 
hvor konkrete forslag skal vedtages - vil begge muligheder blive behandlet. Indtil da 
opfordrer udvalget til debat på DSU diskusionsforum på hjemmesiden. 
 
 
Divisionsturneringen 2002-2003 
Planlægningen af turneringen har været ramt af flere vanskeligheder startende med, at 
SK 1934, Nykøbing F meldte fra til turneringen. 
 
Den ledige plads skulle så besættes med den bedst placerede nedrykker, men her stod 
Nordre og Nørresundby fuldstændig lige, hvorfor der skulle spilles omkamp om den 
ledige plads i juni måned. 
 
Nørresundby meddelte TL, at man af økonomiske grunde overlod den ledige plads til 
Nordre uden omkamp, hvilket videre betød, at Kjellerup genindtræder i 2. division, og 
Nørresundby 2 i 3. division. 
 
Fra Skakspilleren København blev indgivet en protest mod den valgte 
oprykningsmetode, idet Skakspilleren er af den opfattelse, at den ledige plads i 1. 
division skal besættes af vinderen af en omkamp mellem de to nr. 2 i 2. division. 
 
TL har afvist protesten, og Skakspilleren har herefter anket afgørelsen til TK. 
 
TK har d. 4. August afgjort anken som gengivet nedenfor: 
 
Det fremgår af både Skakspillerens og TL’s bemærkninger at denne sag drejer sig om: 
 
1) Fortolkning af afsnittet om vakancepladser 
 
2) Og hvad der ellers skal gøres. 
 
1) For turneringskomiteen at se er der ingen tvivl om at afsnittet er ment til at gælde hele 
divisionsturneringen og derfor også for hver enkelt gruppe.  
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2) Men TK kan også godt se at man kan læse afsnittet på en lidt anden måde, som 
Skakspilleren har gjort. I dette tilfælde vil man så skulle finde ud af hvad der skal gøres, da 
reglementet ikke dækker situationen. 
 
Her vil præcedens normalt være et godt middel til at finde ud af hvad der skal gøres. For hvis 
præcedens har været forkert, vil der være klaget over behandlingen og reglerne måske lavet 
om. For at finde ud af hvordan præcedens er i denne situation har TL udarbejdet følgende 
liste. Listen er kun for 1. & 2. division, den ser ud på følgende måde: 
 
1. Mellem sæson 1988/89 og 1989/90  
udgår nr. 6 i 2. division gruppe 2 - Capablanca 
nr. 7 i samme gruppe - Roskilde - forbliver i gruppen 
 
2. Mellem sæson 1989/90 og 1990/91  
udgår nr. 3 i 2. division gruppe 2 - Gentofte 
nr. 7 i samme gruppe - Glostrup - forbliver i gruppen 
 
3. Mellem sæson 1979/80 og 1980/81  
udgår fra 1. division - Frederiksberg 
nr. 7 i 1. division - AS04 - forbliver i turneringen 
nr. 7 i 2. division, gruppe 1 - Munkebo - forbliver i gruppen 
 
4. Mellem sæson 1998/99 og 1999/2000  
udgår fra 1. division - Gistrup 
nr. 6/7 i 1. division - Brønshøj/Nordre - forbliver i turneringen 
i 2. division, gruppe 2 - Evans - forbliver i gruppen 
 
5. Mellem sæson 2000/2001 og 2001/2002  
udgår fra 1. division - Sydøstfyn 
nr. 7 i 1. division - Brønshøj - forbliver i turneringen 
i 2. division, gruppe 1 - AS04 - forbliver i gruppen 
 
Som det blandt andet ses er det ikke en ny fortolkning der er lagt for dagen, men en som har 
været brugt siden 1988. Det er også værd at bemærke at der i ingen af disse 5 tilfælde har 
været nogle klager.  
 
Heller ikke fra Skakspilleren som i tilfælde 4 & 5 selv har deltaget i divisionsturneringen og 
derfor har været orienteret om tilfældene og allerede der kunne have meddelt at man ikke 
fandt at reglementet dækkede TLs afgørelser. 
  
Så derfor stadsfæstes hermed TLs afgørelse. 
 
Sagen nærmer sig det groteske, idet der ved genoptrykning af Skakhåndbogen i det 
nye format er sket det, at afsnittene i § 13 om nedrykning i 1., 2. og 3. division er 
blevet udrykket, så det flugter med sidste afsnit, der derved muligvis kan læses med 
en anden fortolkning til følge end oprindeligt bestemt.. 
 
Et eksemplar af den relevante side i den tidligere skakhåndbog vedlægges. 
 
FU vil ved næste udgivelse af rettelsesblade sørge for, at indrykningerne genindføres. 
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Forretningsudvalget har modtaget et brev fra Nørresundby, hvori man meddeler, at 
man ikke stiller op i omkampen mod Nordre om den ledige plads i 1. division. 
 
Det angives, at beslutningen skal ses som en protest mod de vilkår, som DSU opstiller 
med manglende økonomisk udligningsordning samt dobbeltrunde i Århus og hos 
Sydkysten. 
 
Det må naturligvis give anledning til overvejelser, når en klub afstår fra at spille i 1. 
division af økonomiske årsager. 
  
Det må erkendes, at de klubber, der er nødt til at rejse og overnatte til begge 
dobbeltrunder, har større udgifter end de øvrige klubber. I konsekvens heraf foreslår 
FU, at der indføres en af Unionen betalt udligningsordning, hvor de hold, der må rejse 
og overnatte til begge dobbeltrunder får udbetalt et udligningstilskud på kr. 3.000. 
 
Beløbet vil kunne holdes indenfor de økonomiske rammer af indskuddet til 
divisionsturneringen ved at undlade at indregne EMT-afgift. 
 
Samtidigt ønskes indskuddet til divisionsturneringen fastsat til kr. 500 i alle grupper. 
 
Der var i HB beklagelse over, at omkampen om retten til at forblive i 1. division 
mellem Nordre og Nørresundby ikke var blevet spillet. HB henstiller til 
turneringslederen, at disse omkampe spilles med de konsekvenser det måtte medføre 
for klubber, som afstår fra at spille omkampe. 
 
HB fandt, at en Skaknævnskendelse som giver skakklubben Skakspilleren medhold i 
dens anke til Skaknævnet, kan få uoverskuelige konsekvenser for holdturneringen, 
hvis kendelsen kommer på et sent tidspunkt. Kendelsen vil i så fald få indflydelse langt 
ned rækkerne i visse hovedkredse, og vil kunne medføre omkampe, som skal afvikles 
tidsmæssigt efter hinanden. Flere HB-medlemmer fandt det derfor nødvendigt at sætte 
en frist for, hvor sent en Skaknævnskendelse i praksis vil kunne medføre ændringer for 
den kommende divisionsturnering 
. 
Nogle HB-medlemmer mente ikke at HB havde hjemmel til at fastsætte en sådan 
skæringsdato og stemte derfor blankt til fastsættelsen af dato. 
 
Frist 15. september: PJ, FP, AO (2), JR, PR, PC, LS, HK = 9 
Frist 1. oktober: LBH (3) = 3 
Blanke: NSL, OB, HD, EM = 4 
JM ikke tilstede under afstemningen. 
 
Skaknævnet er blevet orienteret om HB’s beslutning.  
 
FU stillede i sit budgetforslag til HB forslag om, at det oplæg til en fordeling af 
rejseomkostninger i 1. division (finansieret af 1. divisionsklubberne) som ikke fik 
flertal på martsmødet i stedet delvist skulle finansieres via besparelse på 
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administrationen i divisionsturneringen. Forslaget medfører et tilskud til klubber der 
må rejse til to dobbeltrunder. Der blev rejst kritik af, at forslaget om at udligne 
transportomkostninger igen blev fremsat. 
 
For: PJ, AO (2), JR, PC, OB, HK, LS, EM = 9 
Imod: LBH (3), NSL, FP, JM, PRa, HD = 8 
Blanke: ingen 
 
Forslaget vedtaget. 
 
Fastsættelse af indskud i divisionsturneringen. HB besluttede i marts, at rating af 
divisionsturneringen ikke skulle medføre større udgifter – i form af EMT-afgiften – til 
deltagelse i divisionsturneringen. Det beløb som EMT-afgiften udgør, sættes 
indskuddet tilsvarende ned. EMT-afgiften for et divisonshold defineres som 10 spillere 
à 20 kr. uanset hvor mange spillere holdet i praksis gør brug af. HB skulle fastsætte 
det samlede indskud (incl. EMT-afgift) for divisionsturneringen. 
Det nuværende er 750 kr. for 1. division og 500 kr. for 2. og 3. division. Enighed om 
at fastholde 500 kr. for 2. og 3. division, mens der var afstemning om niveauet i 1. 
division: 
 
For 750 kr. i 1. division: NSL, PJ, JM, HD, EM = 5 
For 500 kr. i 1. division: LBH (3), FP, AO (2), JR, Pra, OB, HK, LS = 11 
Blanke: PC = 1 
 
Indskuddet i divisionsturneringen er ens for alle tre divisioner og udgør 300 kr. samt 
200 kr. i EMT-afgift. Beslutningen er gældende fra den kommende sæson 2002/03 
 
Pokalturneringen 
Der bør foretages tilpasninger i Reglement for Pokalturneringen. 
 
Nedenstående er tænkt som et debatoplæg til nærmere drøftelse i de enkelte 
hovedkredse med henblik på vedtagelse af de egentlige reglementsændringer på 
januar mødet.   
 
Forretningsudvalget mener, at det i Pokalturneringen er nødvendigt at indføre en 
ratinggrænse for deltagelse i bredderækken. 
 
Når der skal opgives ratingtal for deltagerne, kan finalestævnet spilles efter 
schweizersystemet med startrækken afgjort af ratingtallene. 
 
Matchpoints bør gå forud for brætpoints ved afgørelse om slutstillingen. 
 
Endvidere bør reglementet kun omfatte finalestævnet, idet hovedkredsene selv 
fastsætter reglerne for de indledende runder. 
 
Dette giver følgende regelændringer: 
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Der er alene fri tilmelding i Eliterækken. 
 
Gennemsnitsrating må ikke overstige 1899, udregnet efter årets først offentliggjorte 
liste fra DSU. 
 
Fra 6. HK er indkommet forslag om, at gennemsnitsgrænsen ikke må overstige 1800. 
 
Schweizer systemet anvendes, startrækkefølgen sker efter gennemsnitsrating for de 4 
højest ratede. 
 
Slutstillingen i finale grupperne afgøres efter: 
 
Matchpoint, idet en vundet kamp giver 2 MP, en uafgjort 1 MP og en tabt 0 MP 
Summen af brætpoints 
Indbyrdes kamp. 
Lynskak-omkamp. 
 
Kritik af resultatformidlingen ved årets stævne. FU tager opgaven op med arrangører 
og turneringsledelse. FU finder rammerne på Hotel Nyborg Strand for 
tilfredsstillende og har ikke for nærværende planer om at flytte stævnet til andet sted. 
Der var delte meninger om, hvilket ratingtal der skulle være grænsen i bredderækken.  
 
For 1900: FP, JM, JR = 3 
For 1800: NSL, PJ, AO (2), HK, HD = 6 
Blanke: LBH (3), Pra, PC, OB, LS, EM = 8 
 
OL 2002 
Følgende spillere er udtaget til OL-holdet 2002: 
 
GM:  Peter Heine Nielsen, Lars Schandorff og Sune Berg Hansen, 
IM: Erling Mortensen, Nicolai Vesterbæk Petersen og Davor Palo 
 
De økonomiske vilkår er aftalt, og FU forventer, at den samlede udgift holder sig 
inden for budgettet. Harry Dalsø fra FU deltager som holdleder og modtager samme 
kompensation som IM’erne. 
 
Da fem af de syv stærkeste kvinder har meldt fra, har FU besluttet ikke at sende noget 
hold til kvinderækken. 
 
Der er indgået afbud fra Nina Højbjerg, Evgenia Hansen, Esmat Guindy, Louise 
Fredericia og Christine Jensen, mens der ikke har kunnet opnås kontakt med Elena 
Steffensen. Oksana Vovk var indstillet på at deltage. 
 
Der har været tvivl hos nogle af spillerne om de har modtaget en officiel henvendelse 
omkring OL-deltagelsen. FU tager til efterretning, at proceduren omkring OL-
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udtagelsen ikke har været tilfredsstillende. HB er enig i, at Danmark ikke skal stille 
med hold i kvinderækken, når de stærkeste spillere ikke deltager. 
 
Da der efter første dag af HB-mødet var rejst tvivl om de oplyste afbud, undersøgte 
FU på ny spillerenes holdning til at spille. På denne forespørgsel gav Nina Høiberg 
og Louise Fredericia udtryk for, at de gerne ville spille på holdet i en del af runderne. 
På forespørgsel oplyste FTSADPOKS at foreningen ikke længere ønskede at give 
15.000 kr. i tilskud til kvinde OL-holdet. FU fandt, at disse oplysninger skulle 
videregives til HB, som så kunne tage stilling til om Danmark skulle stille hold under 
disse betingelser. Mailafstemningen blev gennemført med kort frist, hvilket medførte 
at tre ikke fik afgivet deres stemme. 
 
For deltagelse af kvindehold: LBH(3), JM, AO(2), JR, PC, LS = 9 
Imod deltagelse af kvindehold: NSL, FP, OB, HK, HD = 5 
Ikke stemt: PJ, TT, EM = 3 
 
Dermed deltager Danmark i OL i kvinderækken Nina Høiberg, Louise Fredericia, 
Oksana Vovk og Anne Bekker-Jensen. 
 
Da mødet blev genoptaget 5. oktober modtog FU kritik, fordi det i oplægget til 
mailafstemningen ikke havde fremgået, hvad der var FU’s indstilling til spørgsmålet. 
FU tog kritikken til efterretning. 
 
HD havde efter afstemningen udsendt en mail med citater fra FUs interne 
mailkorrespondance om afstemningsmaterialet. I konsekvens af dette søger resten af 
FU et ny medlem fra påsken 2003. HD kritiserede OB og bekendtgjorde, at han ville 
støtte en anden kandidat til formandsposten til delegeretmødet. På forespørgelse fra 
HB tilkendegav FU medlemmerne, at man godt mente, at kunne være fælles om at løse 
de daglige opgaver i FU i den resterende periode. 
 
 
NM for juniorhold 
NM for juniorhold (tidligere benævnt firelandskampen) spilles på Hotel Merkur i 
Århus d. 6-8. September. 
 
Arrangementet er ramt af et meget sent afbud fra Finland. Da aftalen med Hotel 
Merkur er baseret på et bestemt deltagerantal, der ikke på det sene tidspunkt giver 
mulighed for reforhandling, stiller Danmark med 2 hold også for at kunne give flere 
spillere mulighed for deltage i et sådant arrangement.  
 
PR-aktiviteter 
Der kommer fortsat henvendelser med anmodning om yderligere materiale om fra 
Dansk Skak Union. 
 
Det første oplag af særtrykket er ved at være opbrugt, og der vil blive trykt et nyt 
oplag. 
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I april gennemførtes en skak-event med firmaet DEVI i Vejle i forbindelse med, at 
medarbejderne som led i en firmasammenkomst skulle ske musicalen CHESS. 
Arrangementet, der havde Peter Heine Nielsen og Uffe V. Schou som aktører forløb 
fortræffeligt. Økonomisk hvilte arrangementet i sig selv. 
 
Internationale turneringer i Danmark 
Der har været afholdt tre internationale turneringer i den danske skaksommer: 
 
Aarhus Chess Summer med 10 deltagere, hvor FM Davor Palo opnåede 6½ points af 9 
mulige og scorede sin 2. IM-norm. 
 
17. Vesterhavsturnering med i alt 138 deltagere. I den øverste gruppe [kategori 14] 
delte GM Sune Berg Hansen og GM Peter Heine Nielsen 4-5. pladsen med 5 points. 
Af 9 mulige 
 
Politiken Cup 2002 med 197 deltagere, hvor GM Nick de Firmian, GM Lars 
Schandorff, GM Peter Heine Nielsen og Henrik el-Kher del 4.-13, pladsen med 8 
points af 11 mulige. 
FM Davor Palo færdiggjorde sin IM titel  
 
2nd Atlantic Weekend/Atlantic International med 44 deltagere spillet som en ”9 
runder over 5 dages” IM-turnering. Nr. 1-2 GM Carsten Høi og David Bekker-Jensen 
7/9. Delt nr. 3 Thorbjørn Bromann. David Bekker-Jensen fik sin 2. IM-norm (dog med 
forbehold). 
 
Endvidere bør nævnes Morsø Inventational 2002, hvor IM Klaus Berg og IM Steffen 
Pedersen delte 4-5. pladsen med 5 points af 9, og Jan Pedersen færdiggjorde sin IM 
titel. 
 
Nye titelholdere 
Senest på kongressen i Bled i november forventes Jan Pedersen, Nikolai Vesterbæk 
Pedersen, Davor Palo og Rasmus Skytte at få deres IM-titler godkendt. 
 
Internationale møder 
Der indkaldt til ekstraordinær kongres i ECU i Budapest d. 24. August, hvor man især 
skal drøfte samarbejdet i og udviklingen af ECU. DSU deltager ikke i kongressen, 
men har givet fuldmagt til repræsentanten for Norges Sjakkforbund. 
 
Der afholdes FIDE kongres i Bled i november i forbindelse med Skakolympiaden, og 
der er samme sted ordinær kongres i ECU. 
 
By the deadline of 7 August 2002 midnight, FIDE received the following 
nominations for the office of European Continental President (ECU President): 
Boris Kutin, Javier Ochoa De Echaguen Estibaiez and Jan Ehlvest. 
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Unionen påregner ikke at deltage, men vil give fuldmagt til et andet nordisk forbund, 
der deltager i kongressen. 
 
HB ønskede, at Harry Dalsø deltog i møderne i det omfang det ville kunne indpasses i 
rollen som holdleder. Der gives derfor ikke fuldmagt til andet forbund. 
 
Redaktørens jubilæum 
Redaktøren har 25 års jubilæum i september. September nummeret af Skakbladet vil 
indeholde dels Unionens officielle lykønskning samt en artikel, skrevet af medlemmer 
med nær forbindelse til redaktøren gennem de forløbne år. 
 
Endvidere vil Unionen afholde en reception i Lyngby for Thorbjørn Rosenlund, 
lørdag d. 28. September, kl. 14-16.  Stedet er i skrivende stund ikke endeligt fastlagt. 
 
 
Kartotekssystem 
Unionen har fået en henvendelse fra en gruppe af IT-studerende, der vil udarbejde et 
web baseret kartotekssystem. 
 
Der vil der blive tale om et system, der består af to dele, et program del og en web 
baseret del. Begge dele vil være bygget omkring en central database, men med adgang 
på forskellige niveauer. Database vil automatiske opdatere rating lister, samt en 
persons aldersgruppe og kontingent.   
 
Programmet vil være baseret på et Windows system. Fra programmet vil der være 
mulighed for at oprette og fjerne medlemmer, samt mulighed for at se og ændre ting 
omkring allerede oprettede personer. Eksempelvis, vil det være muligt, at se hvilke 
klubber personen er medlem af eller at ændre personen ratingtal. Ydermere vil det fra 
programmet også være muligt, at oprette en turnering og tilmelde personer der til. Der 
bliver også mulighed for at oprette og nedlægge klubber og hovedkredse, samt at 
flytte en klub fra en hovedkreds til en anden. Fra programmet  vil det også være 
muligt at udskrive medlems- og klublister indeholdende forskellige former for data 
vedrørende medlemmer eller klubber. 
 
Den web baserede del af systemet vil blive bygget op omkring de eksisterede 
hjemmesider, der dog vil givet et helt nyt design. Hjemmesider vil blive delt op i to en 
offentlig del og en privat del, der vil kræve et bruger login og et tilhørende kodeord. 
På den offentlige del hjemmesiderne vil der være mulighed for at alle de nuværende 
information vedrørende blandt andet nyheder og ratinglister. Med det nye system vil 
den ratingliste, der fremkommer på hjemmesiden altid være 100% opdateret, da den 
vil blive hentet fra den centrale database hver gang, man klikker sig ind på den. Den 
anden del af hjemmesiden afhængigt af på hvilket et af de 3 brugerniveauer man er 
på. På medlemsniveau kan man komme ind og se sin egnen profil, der blandt andet vil 
indeholde hvilke turneringer, man har deltaget i og hvilken placering man fik. På 
klubniveau vil det være muligt at se hvem og hvor mange medlemmer klubben har, 
det bliver også muligt at tilmelde nye medlemmer til klubben, samt at udmelde folk, 
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der ikke længere ønsker at være medlem af klubben. Man vil også kunne opstille hold 
og tilmelde det til turneringer, samt at oprette og afholde matcher. Det sidste niveau er 
kredsniveauet, hvor vil man kunne til- og afmelde både klubber og medlemmer. 
 
AO ønskede at advare mod traditionelle begynderproblemer ved IT-projekter udviklet 
af studerende - herunder systemets vedligeholdelse efter at de studerende har 
afleveret det. 
FU vurderer systemet når det er afleveret, og hvordan det kan implementeres. 
 
 
NM 2003 
LBH kritiserede, at vilkårene for at arrangere Nordisk Mesterskab ikke har været 
bekendtgjort for klubberne. FU henviste til HB-beretningen for marts 2002, som 
indeholdt de ønskede informationer. For at øge informationen yderligere om Nordisk 
Skak Forbund (NSF) vil referater fra møder i NSF fremover blive tilsendt HB. 
 
 
3. DSU’s informationspolitik 
Der var enighed i HB om, at 
- De samlede informationsudgifter skal reduceres af hensyn til DSU’s økonomi 
- Skakbladet ikke længere har den samme betydning som nyhedsformidler som 
tidligere på grund af den stadig stigende brug af internettet og DSU’s egen 
hjemmeside. 
 
Af disse grund mente HB ikke, at der længere var det samme behov for at udgive 
Skakbladet hver måned. Til gengæld var der i HB et udbredt ønske om at forbedre det 
tekniske niveau af Skakbladet, så bladet bliver mere indbydende og præsentabelt – 
mere ”magasinpræget” med stof af varig værdi. 
 
Skakbladets format 
HB havde to muligheder vedrørende formatet på bladet. Det nuværende (210*297 
mm) eller 165*240 mm, som der blev stemt om: 
Format 210*297: NSL, HK, EM = 3 
Format 165*240: LBH (3), PJ, FP, JM, AO (2), JR, Pra, PC, OB, LS, HD = 14 
 
Skakbladet 2003 trykkes i det mindre format 165*240. 
 
 
HB havde tre muligheder vedrørende farver i bladet: 
1) Det nuværende med én staffage farve på 80 gr. papir 
2) Fuldfarvet omslag på 115 gr. papir – resten af bladet på 80 gr. og med staffage 

farve 
3) Fuldfarvet på 115 gr. papir 
 
Der blev stemt om brug af farver i Skakbladet:  
Staffage farve: NSL, HK = 2 
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Fuldfarvet omslag: FP, JR, Pra, PC, HD = 5 
Fuldfarvet blad: LBH (3), PJ, JM, AO (2), OB, LS, EM = 10 
 
Skakbladet 2003 udføres i fuldfarvet. 
Overgang til anvendelse af farver sker gradvis, afhængig af de tekniske muligheder, 
og hvor det giver et bedre layout. 
 
 
Der var enighed om, at Skakbladet ikke længere behøvede at udkomme hver måned, 
og HB valgte mellem to forslag: 
8 numre pr. år: LBH (3), NSL, AO (2), JR, Pra, PC, OB, HK, LS, EM = 13 
4 numre pr. år: PJ, FP, JM, HD = 4 
 
Skakbladet udkommer 8 gange i 2003. 
 
HB skulle vælge sideantallet for det nye blad. FU foreslog, at hvert nummer indeholdt 
40 sider, med mulighed for at udvide sideantallet når stofmængden begrundede det, 
og efter aftale med FU. Dette forventes ikke mindst nødvendigt i 2003 på grund af 
jubilæumsaktiviteter. HB tilsluttede sig dette. 
 
HB er klar over, at den valgte løsning ikke opfylder det primære mål, som er en 
reduktion af informationsudgifternes andel af DSU’s samlede økonomi. HB ønsker at 
præsentere medlemmerne for et blad af højere kvalitet, og er bevidst om, at en 
kontingentforhøjelse vil være nødvendig, hvis niveauet og antallet af udgivne blade 
skal være det samme i 2004. 
 
Skakbladets indhold 
Ændring af format og reduktion af det årlige sideantal betyder, at stofmængden skal 
reduceres. Skakbladet er i dag meget teksttungt, og hvis bladet skal have et mere 
indbydende layout med brug af farver, er der behov for at siderne indeholder ”mere 
luft” - dette medfører også en reduktion af tekstmængden. Totalt betyder det en 
reduktion på ca. 40% af stofmængden. En mindre del af reduktionen vil give sig selv 
som følge af færre antal numre. En væsentlig reduktion ønskede HB at opnå ved en 
kraftig beskæring af tilbagevendende informationer (stof der optræder i hvert 
nummer), samt data der med fordel kan hentes fra hjemmesiden. 
 
HB’s holdning medfører bortfald af: 
• Information vedr. turneringer og annoncer (overføres til Skakhåndbogen) 
• Fast k-skak information (kontaktpersoner) 
• Ændringer til klubfortegnelsen 
• Aktivitetskalender (tilgængelig på nettet) 
• Resultater (EMT og hurtigturneringer) 
• Register over årets artikler 
Desuden reduceres pladsen til kontaktpersoner i DSU. 
 
På artikelområdet ønskede HB følgende: 

__________________________________________________________________________________
Referat af HB-mødet 1. september & 5.oktober  2002  Side 13 af 17 



 

DANSK  SKAK  UNION 
Referat af Hovedbestyrelsesmøde  
Den 1. september 2002 i Snaptun 
og 5. oktober I Fredericia 
 
• En markant reduktion i forhold til de senere år af omtale af udenlandske 
turneringer, hvor der ikke deltager danskere 
• Problem-skak vil i snit råde over én side pr. nummer 
• En mindre reduktion af korte notitser 
HB var også indstillet på at pladsen til juniorskak kunne beskæres (f.eks. indbydelse 
til skoleskakturneringer), men ønskede at juniorstof-området skulle vurderes af 
relevante personer (f.eks. DSS og juniorinstruktører hos DSU), for at opnå bedre 
viden om, hvordan stof til de yngre medlemmer bør være. 
 
Øvrige reduktioner må ske udfra en redaktionel afvejning. HB har i denne forbindelse 
tillid til at redaktøren ville kunne udføre denne opgave på betryggende vis. 
 
En debat om DSU’s brug af internettet blev udsat. 
 
 
 
4. Jubilæumsaktiviteter 2003 
Der forelå en række ansøgninger fra arrangører af internationale begivenheder, hvor 
HB besluttede - via Den Internationale Fond - at støtte med følgende beløb:  
 
Politiken Cup: 100.000 kr. 
Vesterhavsturneringen: 100.000 kr. 
Skanderborgs jubilæumsturnering: 50.000 kr. 
Århus Summer Chess: 40.000 kr. 
 
Næstved havde tidligere vist interesse for at arrangere NM i forbindelse med DSU’s 
jubilæumsdag, men havde nu trukket sig. Der blev stemt om det stadig var ønsket at 
få et stærkt NM til Danmark som en selvstændig turnering, der markerer jubilæet med 
Danmarks traditionelle samarbejdsforbund. 
 
For: NSL, PJ, AO(2), JR, PC, OB, HK, LS, HD, EM = 11 
Imod: FP, JM, TT = 3 
Blank: LBH(3) = 3 
 
Der arbejdes stadig på at gøre NM til DSU’s særlige jubilæumsarrangement. 
 
Der forelå ansøgning fra Københavns Skak Union til Siegemanns turnering, der 
afvikles i Malmø, men i 2003 planlægges afsluttet i København. Ansøgningen var på 
40.000 kr. HB afviste at behandle ansøgningen på mødet, da ansøgningen var 
fremkommet umiddelbart inden mødet. I stedet behandles den på mailform i HB i 
løbet af efteråret. 
Dette er efterfølgende gjort og HB har imødekommet ansøgningen fra Københavns 
Skak Union. 
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Dansk Skak Unions Støtteforening havde søgt om 100.000 kr. i støtte til et 
utraditionelt arrangement med deltagelse af bl.a. Anand. HB fandt turneringen og de 
tilstødende aktiviteter så interessante, at mediedækningen måtte forventes at være 
over det vanlige. HB besluttede at støtte arrangementet med det ønskede beløb 
finansieret af henlagte PR-midler. 
 
FU oplyste endvidere, at man i øjeblikket har kontakt med sponsor med henblik på, at 
skaffe Kasparov til landet i jubilæumsåret. Efter ønske fra FU tilkendegav HB, at der 
kunne anvendes op til 100.000 kr. i forbindelse med et sådan arrangement finansieret 
af jubilæumskontoen. 
 
4. HK arrangerer NM for seniorer i jubilæumsåret, og ønskede en underskudsgaranti 
på max. kr. 20.000. HB bevilgede dette med finansiering fra jubilæumsfonden. 
 
For de aktiviteter som modtager støtte i jubilæumsåret gælder følgende betingelser: 
• DSU skal være synlig ved arrangementet i form af brug af DSU’s logo og 
jubilæums-slogan og evt. stand på spillestedet, som tilgodeser DSU’s egne sponsorer. 
• Tilskuddet gives som underskudsgaranti og under forudsætning, at regnskabet 
ikke afviger væsentlig fra budgettet – herunder egenfinansieringen. 
 
 
5. Regnskab og budget 
 
FU indstillede i overensstemmelse med sidste års HB beslutning, at tilskuddet til 8. 
hovedkreds til merudgifter til Bornholms 1. holds deltagelse i holdturneringen justeret 
i overensstemmelse med prisudviklingen på billigste offentlige transportforbindelse til 
Bornholm. JR mente at der var besluttet et fast tilskud og fandt at tilskuddet skulle 
fastholdes på 14.000 kr. Der blev stemt om et tilskud til 8. HK til Bornholms 
deltagelse i divisionsturneringen på 16.800 kr. svarende til de faktiske udgifter. 
 
For: NSL, PJ, FP, JM, AO(2), TT, PC, OB, HK, LS, HD, EM = 13 
Imod: JR = 1 
Blank: LBH(3) = 3 
 
 
Børn & juniorer 
HB havde en debat som opfølgning på det seneste delegeretmødets forkastelse af 
HB’s forslag om at lade børn betale juniorkontingent. NSL talte for at tilskud til 
skaklejre kun skulle gives til medlemmer af DSU, og at tilskud efter 
juniorinstruktørordningen kun skulle gives til klubber som meldte deltagerne ind i 
DSU. Andre fandt ikke dette problem særlig stort eller frygtede en øget administration 
fra børn, som kun ville være medlem i et enkelt kvartal. Der blev stemt om tilskud til 
skaklejre kun skulle kunne gives til medlemmer af DSU, samt at tilskud efter 
juniorinstruktørordningen, kun kunne gives for medlemmer af DSU. 
 
For: NSL = 1 
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Imod: PJ, FP, JM, AO(2), JR, PC, OB, HK, LS, HD = 11 
Blank: LBH(3), TT, EM = 5 
 
Der indføres ikke skærpede krav for at opnå tilskud til skaklejre eller 
juniorinstruktørordningen. 
 
DSU har gennem nogle år ydet tilskud til skaklejre afholdt i Danmark og til 
udenlandske lejre – primært Göteborg-Cup i pinsen. Støttebeløbet har de senere år 
været 75-100.000 kr. FU foreslog, at DSU i 2003 kun yder tilskud til skaklejre i 
Danmark og budgetterede med 50.000 kr. til dette. 
 
For: LBH(3), NSL, FP, JM, AO(2), JR, TT, PC, OB, HK, LS, HD, EM = 16 
Imod: PJ = 1 
Blank: ingen 
 
Der ydes ikke tilskud til Göteborg-Cup eller andre udenlandske skaklejre i 2003. 
Arrangører af ture til Göteborg 2002 meddeles beslutningen. 
 
FU foreslog i lighed med tidligere år, at budgettet for junioreliten blev sat til 75.000 
kr. Et forslag om 100.000 kr. blev stillet af hovedkredsene. 
 
For: LBH(3), NSL, PJ, FP, JM, AO(2), JR, TT, PC, HD = 13 
Imod: OB, HK, LS, EM = 4 
Blank: ingen 
 
Junioreliten tildeles et budget på 100.000 kr. i 2003. 
 
I forhold til det fremsendte budgetforslag forud for HB-mødet blev der foretaget 
følgende ændringer: 
Seniorskak blev tildelt et budget på 20.000 kr. 
Produktionsprisen for Skakbladet blev justeret som resultat af de beslutninger der var 
truffet tidligere på mødet. 
 
Kontingent for 2003 
Det stadig faldende medlemstal kombineret med den almindelig pristalsudvikling gør 
det nødvendigt at forhøje kontingentet, hvis DSU’s nuværende aktivitetsniveau skal 
fastholdes. FU talte for, at de forskellige kontingentsatser skulle nærme sig hinanden 
over en årrække. Hos hovedkredsene var der ikke stemning for dette, men kunne godt 
acceptere, at en kommende kontingentstigning var på samme beløb for alle 
kontingentgrupper. HB nåede frem til at lade kontingentstigningen falder over to år, 
således at kontingentet på delegeretmødet i 2003 foreslås hævet 10 kr./kvartal og det 
samme forslag stilles på delegeretmødet i 2004. 
 
For: NSL, PJ, FP, JM, AO(2), JR, TT, PC, OB, HK, HD, EM = 13 
Imod: ingen 
Blank: LBH(3) = 3 
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HB foreslår på delegeretmødet, at kontingentet stiger med 10 kr./kvartal for alle 
kontingentgrupper. 
 
LBH var ikke imod den foreslåede kontingentstigning, men ønskede en større stigning 
og kun i 2003. LS havde måttet forlade mødet inden afstemningen fandt sted. 
 
 
6. Næste møde – fastlæggelse af tid og sted 
De næste 3 HB-møder blev fastlagt. 
Søndag 26. januar 2003 kl. 10.30 i Fredericia. 
 
Der var uenighed om starttidspunktet for mødet langfredag 18. april 2003. 
 
For kl. 14.00: NSL, PJ, FP, JM, AO(2), JR, PC, OB, HK, HD, EM = 12 
For kl. 16.00: LBH(3), TT = 4 
LS var ikke tilstede under afstemningen. 
 
Der var uenighed om dato for weekend-mødet inden næste sæson. 
 
For uge 35: LBH(3), NSL, PJ, AO(2), JR, TT, PC, OB, HK, HD, EM = 14 
For uge 34: JM = 1 
Blank: FP = 1 
LS var ikke tilstede under afstemningen. 
Mødet finder sted 30.-31. august 2003 
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